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Ensenyament

El Govern destinarà 19.000 
euros a la nova edició dels 
ajuts per a la mobilitat d’in-
vestigadors. La convocatòria, 
aprovada ahir, té la voluntat 
d’incentivar la mobilitat de 
la comunitat investigadora 
andorrana com una activi-
tat fonamental per reforçar 
i garantir el bon desenvolu-
pament de la recerca d’An-
dorra. La convocatòria es pu-
blicarà al BOPA, el dia 10 de 
juny, i a la pàgina web www.
recerca.ad es podrà consultar 
el detall de la informació per 
presentar les sol·licituds.

Convocatòria 
d’ajuts per a 
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El president de Socialdemocrà-
cia i Progrés (SDP), Jaume Bar-
tumeu, va assistir ahir a París 
com a convidat de la Fundació 
Jean-Jaurès i el grup L’Aliança 
Progressista dels Socialistes & 
Demòcrates (S&D) del Parla-
ment Europeu al col·loqui ¿Cap 
a una veritable unió econòmica i 
monetària? Coordinació, solidari-
tat i convergència.  L’assistència 
al col·loqui, que va tenir lloc a 
la sala Víctor Hugo de l’Assem-
blea Nacional, va permetre a 
Bartumeu mantenir converses 
amb responsables polítics so-
cialdemòcrates i progressistes 
de França i Itàlia. Així, es va 
reunir amb Jean-Yves Caullet, 

diputat socialista i un dels ne-
gociadors pel copríncep francès 
de la Constitució i després pri-
mer representant personal del 
copríncep francès. En aquesta 
trobada, Bartumeu va explicar 
a Caullet l’actualitat política 
andorrana. En el col·loqui hi 
van prendre part economistes 
i professors universitaris com 
Jean Pisani-Ferry i André Sapir. 
També hi va intervenir Berna-
dette Ségol, secretària general 
de la Confederació Europea de 
Sindicats. Entre els parlamen-
taris participants hi havia Pi-
erre-Alain Muet, economista i 
diputat per Lió; Valérie Rabault, 
diputada per Tarn-et-Garonne, i 
Pervenche Berès i Elisa Ferreira, 
eurodiputades socialistes.

Jaume Bartumeu, convidat 
a un col·loqui a París
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El conseller del Partit Soci-
aldemòcrata Gerard Alís ha 
presentat una carta dirigida 
al síndic general, en què de-
nuncia la invasió de compe-
tències per part de l’executiu 
sobre el poder legislatiu que 
representa el Consell. En la 
carta es fa referència al decret 
del Govern de data 27 de maig 
del 2015 pel qual s’aprova el 
reglament de procediment de 
cotització i de recaptació de 
la seguretat social, publicat 
al Butlletí Oficial del Principat 
d’An dorra del 3 de juny. Des-
prés d’una primera anàlisi, 
els consellers parlamentaris 
socialdemòcrates han cons-

tatat que aquest reglament 
envaeix les competències le-
gislatives del Consell creant 
obligacions no previstes per 
la vigent llei de la CASS. En 
concret el reglament preveu 
que el capital de jubilació hagi 
de cotitzar a la branca general 
de la Seguretat Social quan la 
llei no preveu aquest extrem. 
El beneficiari d’aquest capital 
perd el dret a les prestacions 
derivades de la branca general 
un cop percebut el capital de 
jubilació i, per tant, no hi ha 
lloc a exigir aquesta cotitza-
ció. Durant la tramitació de 
la llei, l’obligació de cotitzar 
el capital de jubilació va ser 
expressament suprimida pel 
Consell General, segons el PS.

El PS afirma que el Govern 
envaeix competències

reglament de cotització
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El consell de ministres va donar 
ahir el vistiplau als canvis en el 
Codi Penal, en la llei de coope-
ració penal internacional i la llei 
d’assegurances, que seran trami-
tades al Consell General aques-
ta mateixa setmana per la via 
d’urgència ja que es pretén que 
puguin estar en vigor quan des 
del Moneyval es faci el tercer se-
guiment de la quarta avaluació, 
previst per al mes de setembre. 
Un dels canvis fa referència a les 
sancions aplicables, que poden 
arribar a ser de fins a un milió 
d’euros.

Així, la modificació del Codi 
Penal, concretament de l’article 
409, serveix per ampliar els de-
lictes subjacents del blanqueig 
de diners introduint-hi el de 
contraban. El ministre porta-
veu, Jordi Cinca, va recordar que 
aquest ja era un delicte tipificat 
però que no s’incloïa com a sub-
jacent al de blanqueig i que ara, 
seguint la llista de 21 delictes 
que el Moneyval té tipificats 
com a subjacents, s’hi inclou. 
També es completa la tipificació 
d’autoblanqueig, ja que fins ara 
no es cobrien totes les conductes 
previstes pel Moneyval.

Quant a la modificació de la 
llei de cooperació penal interna-
cional, canvia la tipificació de les 
infraccions ampliant el ventall 

de les que es consideren greus o 
molt greus, i afegint que les que 
no estan especificades són lleus. 
Pel que fa al règim sancionador, 
s’incrementen els imports, que 
poden arribar a ser, per a les 
molt greus, de fins a un milió 
d’euros.

La modificació de la llei d’as-
segurances servirà per “elevar” 
les competències del Govern en 
la supervisió de les entitats i, a 
més, estableix alguns requisits 
d’honorabilitat empresarial i 
professional i d’experiència pro-
fessional de les persones respon-
sables d’aquestes asseguradores. 
Cinca va recordar que en aquest 
cas de les asseguradores la llei 
haurà de ser objecte d’una re-
forma més profunda, que es vol 
abordar al llarg de la legislatura. 

El ministre portaveu va rei-
terar que aquestes reformes ja 
estaven previstes però que s’han 
accelerat arran de l’afer BPA i 
va remarcar que ara, de manera 
paral·lela, s’hauran de fer altres 
feines com ara incidir en la for-
mació dels subjectes obligats 
per facilitar el coneixement i les 
actuacions davant casos de blan-
queig de capitals i també quant 
als recursos. D’aquesta manera, 
va remarcar que des del 2011 
la Uifand ha passat de quatre a 
vuit efectius i que properament 
es faran nous concursos per a 
altres incorporacions. Es tracta, 
segons el portaveu de l’executiu, 
d’“anar acomplint els compro-
misos perquè es vegi que no no-
més es fan reformes legislatives 
sinó un seguiment acurat”.

Les sancions per blanqueig 
poden arribar a un milió d’euros
El Govern aprova els canvis per complir amb les recomanacions del Moneyval 

legislació

Jordi Cinca va detallar ahir els canvis legislatius.

tati masià
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Els consellers generals de 
Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) han presentat sis pre-
guntes per a la propera sessió 
de control al Govern, el dia 
11 al Consell General. El con-
seller general Víctor Naudi ha 
fet una pregunta sobre la nota 
verbal adreçada al Govern pel 
consolat general dels Estats 
Units el 26 d’agost del 2014 
i que feia referència al règim 
legal andorrà de lluita contra 
el blanqueig de capitals. Nau-
di lamenta en la motivació de 
la pregunta que el Govern no 
informés els grups parlamen-
taris sobre aquesta nota verbal 
en la passada legislatura. En la 
segona pregunta el president 
suplent del grup mixt demana 
al Govern per què s’han deixat 
de publicar a la web Estadís-
tica.ad les xifres relatives al 
nombre de visitants des del 
novembre de l’any passat, amb 
la qual cosa no es disposa de 
cap dada oficial sobre aquest 
aspecte els darrers sis mesos. 

Per la seva banda, la con-
sellera d’SDP Sílvia Bonet ha 
formulat quatre preguntes per 
a la sessió de dijous vinent. 
Una fa esment de l’informe 
de Càritas, que posa en relleu 
la cronicitat de la pobresa a 
Andorra,  i demana al Govern 

quan apujarà el salari mínim 
fins al 50% del salari mitjà. 
Bonet s’interessa també, arran 
de l’informe del raonador del 
ciutadà que constata un aug-
ment de les queixes en qüesti-
ons socials, i en concret sobre 
la CASS,  per saber què farà 
l’executiu per evitar les disfun-
cions en les resolucions de la 
parapública i demana també 
quan es portarà a terme la co-
missió d’arbitratge de la CASS. 
Una altra pregunta d’aquesta 
mateixa consellera fa referèn-
cia al darrer informe sobre els 
drets humans a Andorra i sol-
licita el parer del Govern en 
tres aspectes que s’hi esmen-
ten, com són el requisit d’anys 
per accedir a la nacionalitat, la 
penalització de l’avortament 
en els tres supòsits de risc i la 
recomanació de fer una llei de 
protecció de la infància. Final-
ment, Bonet vol saber el cost 
que tindrà l’edifici The Cloud 
que es vol construir a l’avingu-
da Meritxell i qui s’encarregarà 
de finançar-lo.

Sis de les 24 preguntes de 
la sessió de control del Con-
sell fan referència a l’afer BPA: 
a la d’SDP se n’hi han d’afegir  
2 dels liberals i 3 del Partit 
Socialdemòcrata (PS). El grup 
que presenta més preguntes 
és el liberal, mentre que DA no 
n’ha fet cap de moment.

SDP demana al Govern per 
què no es publiquen les 
estadístiques de visitants
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Consell General


